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Milá Žárovko! 

Tématem dnešního čísla je I duše potřebuje jíst. Rád bych 
Vás inspiroval některými knižními tituly, které mě v poslední době 
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oslovily. Vybírám ty, které jsou dostupné ve farní knihovně 
v Jimramově nebo jsou u mě na faře k zapůjčení. 

Jako správný duchovní otec bych však začal Biblí. 
Samozřejmě je hloupost hned doporučovat celou Bibli, protože by to 
ve výsledku mohlo znamenat, že ji raději vůbec neotevřeme. Tedy 
aspoň kousek. Na adventní dobu doporučuji knihu proroka Izaiáše. 
Izaiáš je nazýván starozákonním evangelistou. Má mnoho 
předpovědí příchodu Mesiáše. Na dobu vánoční doporučuji 
evangelia, a protože máme liturgický rok C, kdy budeme číst 
převážně třetího evangelistu, doporučuji evangelium podle Lukáše. 

Mezi životopisy svatých mě zaujal Nepokoj lásky od Josefa 
Heinzmanna, pojednávající o sv. Alfonsovi M. de Liguori. Dále 
stručný, vytříbený a velmi humorný životopis: Jan od Kříže od José 
Jiménez Lozano. O českých svatých: Cesta svatého Vojtěcha od 
Jaroslava Durycha a Proti proudu o Janu Sarkanderovi od Františka 
Sal. Kováře. 

K prohloubení víry a vidění Boží přítomnosti novýma očima, 
v próze zpracované: Jen když jsi přišla od Miriam Tůmové. 
Pro manželské páry k inspiraci svatého života: Manželství – cesta 
ke svatosti od Jitky Krausové. 

Jako oddechovou literaturu doporučuji Misijní poznámky od 
kněze Tomáše Endrleho nebo třeba Nezbedův humor 1, 2, 3 atd.  
Rovněž nezarmoutí jakákoliv knížka od Bruno Ferrera. 

Pro milovníky cizích jazyků doporučuji mobilní aplikaci 
YOUCAT Daily, kde si v pěti minutách přečtete anglicky, německy, 
polsky… evangelium na příslušný den, jeden odstaveček z Youcatu 
a inspiraci z praktického života. Pěknou četbu! 

/o. Marek/ 
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Adventní zamyšlení 

 Svět je velká čekárna, každý na něco čeká. Nemocný čeká na 
zdraví, chudý na výhru, maminka čeká na dopis od dítěte. Některá 
čekání jsou radostná. Když má přijít někdo milý, oblíbený, vzácný – 
naše srdce už se chvěje touhou. 

Jindy je čekání úzkostlivé. Někdo má jít na operaci. Odebrali 
mu vzorek tkáně a poslali na rozbor. Je to zhoubné nebo neškodné? 

Čekání může být i nečinné. Například jsme na nádraží, vlak 
má zpoždění, již nelze nikam odejít – můžeme jen pasivně čekat. 
Nebo jsme u lékaře. Čekárna je plná, nedá se nic dělat – jen čekat. 

 Jaké je však naše adventní čekání? Především by mělo být 
radostné. Na příchod Páně nejen čekáme, ale připravujeme jeho 
příchod. Příchod do chrámu, do rodiny, do naší duše… 

 Bylo to dávno, anebo dnes? 

 Bylo to daleko, či u nás kdes? 

 Zeptej se svého svědomí, 

 pročpak pro Jezu Krista tenkrát ti lidé, jako my, 

 proč pro něj neměli místa? 

 To já a ty jsme zavřeli, 

 když u nás Kristus stál. 

 To já a ty jsme nechtěli, aby k nám vešel dál. 

 Však hle, on v tomto čase zas stojí u dveří. 

A klepe, volá zase: „Prosím tě, otevři!“ 

/M. Z./ 
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Biřmování 2021 

Nejprve malé zamyšlení nad duchovním rozměrem, tak jak 
to, a tím nemyslím jen já, ale my, biřmovanci cítíme. 

Stejně jako Pán se na počátku svého působení obklopil 
dvanácti učedníky, aby jim předal svoje učení a aby po jeho 
nanebevstoupení spolu s přímluvcem oni pokračovali v jeho díle 
a zvěstovali tak do celého světa evangelium o vykoupení lidstva. Tak 
i nás dvanáct jimramovských učedníků v době před více jak rokem 
vyslyšelo volání našeho mistra, ale i volání Ducha svatého. 
A dostavili jsme se s pokorou a odhodláním na začátek cesty, která 
se slavnostně ukončila 2. 10. 2021 v prostorách našeho farního 
kostela za přítomnosti otce biskupa Vojtěcha. 

Byla to cesta zajímavá, naplňující naše očekávání, někdy 
i složitá vlivem epidemických opatření, zábavná, a to zejména na 
společném výletě v Praze, ale i zavazující, abychom nabyté dary 
Ducha Sv. řádně využili a nepromarnili je. Vzali jsme na sebe 
závazek, který se budeme snažit naplnit a využít nejen k našemu 
dalšímu růstu z víry, ale i k ovlivnění našeho okolí k tomu, abychom 
i těm, kteří zatím nepoznali anebo se zatím zdráhají  přijmout 
radostnou zvěst, ukázali, jak dokáže být život věřících naplněním 
těch nejsmělejších očekávání. A že pozemský život nabízející 
všelijaké vymoženosti je pomíjivý ve srovnání s životem spojeným 
s naším Pánem, Ježíšem Kristem. 

Dostalo se nám skvělé přípravy od otce Marka, který až na 
posledním sezení nám řekl, že jsme první skupinou, kterou vede 
k biřmování. Kdyby nás s tím neseznámil, asi by to nikoho z nás ani 
nenapadlo, protože jeho připravenost a způsob, jakým nás vedl, 
svědčil spíše o tom, že jsme jeho x tou skupinou. A že byl pro nás 
tím nejlepším  učitelem, společníkem, ale i  kamarádem na naší cestě 
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k získání katolické maturity. Moc si toho vážíme a moc děkujeme 
Pánu Bohu, že nám poslal právě o. Marka. 

Jak jsme na konci mše slíbili, plně si uvědomujeme, že 
převzetím darů Ducha Sv. naše cesta nekončí, ale začíná. Jsme 
dospělí a připraveni žít dospělé křesťanské životy. A tak, jako jsme 
viděli podobnost mezi Ježíšem a jeho učedníky, které vysílá a oni se 
za ním z cest vracejí a podávají mu své zkušenosti o šíření evangelia, 
tak i my se budeme vracet, a i když ne přímo slovně, budeme  
podávat  naše svědectví, třeba jen tím, jak žijeme v průběhu dalších 
let.  To bude našim svědectvím, jak na nás působí dary, které jsme 
převzali z rukou otce biskupa. A že vše došlo naplnění jako 
podobenství s hořčičným semenem, a že naše životy budou právě tím 
úrodným polem.  K tomu nám dopomáhej Otec i Syn i Duch svatý. 

K samotné slavnosti. Neděje se to každý rok (bohužel), aby 
do našeho kostela zavítal apoštolský nástupce. Je to přeci jen, marná 
sláva, církevní autorita, a to se ví, nechce si nikdo udělat ostudu. Vše 
musí klapnout, nikde nesmí být žádná chyba, maximálně malá 
chybička, přeci jen všichni si myslíme, že jde o osobu váženou a ve 
svém důsledku určitě i přísnou, proto se nemůže nikdo divit, že 
samotný den v devět hodin ráno to na faře nevypadá jako v den, kdy 
se mají všichni radovat a těšit se. Ba přímo naopak nervozita je cítit 
všude. Jindy veselá nálada naší dvanáctičlenné party je vystřídána 
tichou, klidnou, spíše zoufalou náladou. Nervozita vrcholí, když si 
opakujeme naše povinnosti. Zejména naše slovní odpovědi, které 
budeme pronášet a které mají svůj význam, takže jejich správnost je 
rozhodující. Kdy a co říct o. biskupovi je důležité, i když se jedná jen 
o pár slov, najednou nikdo neví, kdy přesně a co se říká, ještě včera 
na nácviku to vypadalo jednoduše, ale teď se to jeví jako nejsložitější 
věc na světě. 
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Pan farář tu zrovna není, prolítne po chodbě, ale nemá zrovna 
čas, má toho chudák na starost více jak my, raději ho s tím 
nezatěžujeme, však ono to nějak dopadne. A jejda, před faru dojela 
Fabie, vystupují dva vznešení muži, ten starší, toho poznáváme, je 
o. Vojtěch. Už je to tady, nervozita se dá krájet, polovinu polévá 
horko a druhá polovina bledne. Netrvá to dlouho a přijde za námi 
druhý muž,  který dovezl o. biskupa, příjemný pan farář, jméno si 
nepamatuji, asi už má zkušenosti, už ví, že je to všude stejné, snaží se 
nás rozptýlit a uklidnit.  Klade nám na srdce, ať si to užijeme, že je to 
sice důležitý den, ale hlavně v klidu a v pohodě, není se čeho bát. 

Jemu se to řekne, když už to absolvoval poněkolikáté, ale co 
my? Jsme vyzváni, ať jdeme do chodby, seřadit se k průvodu. 
Řadíme se, zatím to pořád vypadá jak poprava a ne biřmování. 
Přichází o. Vojtěch v typickém červeném rouchu, ta barva 
neuklidňuje, ale naopak zavazuje. 

Hned poznává, asi také zkušenost, že není všechno v pořádku, 
stojí před ním vystrašení ne radostí nedočkaví. Má uklidňující, veselý 
projev, ptá se nás na věci se zájmem, je vidět, že mu záleží na tom, 
aby dnešní den byl pro nás dnem s velkým D. Opravujeme si názor 
na něj, určitě to není přísný, odměřený pán, ale právě naopak je 
osobní, veselý se zájmem o každého z nás, to je uklidňující. Nálada 
se spravila, teď už můžeme hrdě vyjít s radostí v srdci směr kostel, 
ke stolu Páně. 

Do kostela už vchází jiní lidé, všichni cítíme, že za chvíli si 
uvědomíme přítomnost Ducha Sv. V kostele je narváno, jsou tu 
všichni, které máme rádi, jsou tu všichni, kteří jsou z dnešního dne 
šťastní jako my. Nálada je slavností stejně jako celá mše sv., kostel je 
nádherně vyzdoben, na kůru sbor, který svým zpěvem dodal 
slavnosti potřebný hudební rozměr. 



 prosinec 2021
 

  8  
  

Všechno probíhá, jak má, a to je dobře. Nakonec si říkáme, že 
nervozita na začátku byla zbytečná, vše dopadlo na výbornou. Po mši 
následuje ještě diskuse, to už je nálada uvolněná, a vše završuje 
neformální přípitek, kdy otec biskup je v civilu a zase ukazuje svým 
chováním, že je to člověk na svém místě, už si nikdo z nás nebude 
myslet, že biskupský úřad zastávají jen komisní přísní pánové. Opak 
je pravdou. 

/Filda Chládek/ 

 

Dne 2. října jsem byla biřmovaná, vybrala jsem si jména 
Anežka a Marie. Anežka je jméno po mé prababičce a Marie po mé 
babičce. Z biřmování jsem byla nadšená, pan biskup na mě působil 
velmi mile a bylo příjemné si s ním i po biřmování povídat. 

Hodně mě bavila příprava, jeli jsme i do Prahy, takže velmi 
hezký zážitek. Určitě z tohoto dne i do budoucna budu mít hezké 
vzpomínky. 

/Veronika Stránská/ 

 

Jako biřmovací jméno jsem si vybral jméno Hubert. Na 
biřmování jsem se velmi těšil. Celková příprava na něj byla zábavná 
a poučná. Den samotného biřmování byl velmi pěkný a příjemný 
zážitek při setkání s biskupem. A po biřmování jsme prožili krásný 
zbytek dne s celou rodinou. 

/David Stránský/ 
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Farní pouť do Orlických hor 

Za sluncem zalitým ránem jsme se 25. září vydali na pouť do 
Orlických hor. Prvně jsme navštívili muzeum řemesel v Letohradě, 
kde jsme měli zamluvené dva prohlídkové okruhy. 

Po prohlídce muzea jsme se za modlitby růžence přesunuli do 
Klášterce nad Orlicí, kde jsme slavili mši svatou. Po mši svaté nám 
paní Mgr. Nagyová ze Sdružení Anny Bohuslavy Tomanové 
odvyprávěla celý příběh Aničky Tomanové. Poté jsme se také 
pomodlili, někteří z nás si zakoupili knihu Chudobka z Orlických 
hor, která pojednává o životě zmiňované Aničky Tomanové. 

  

Další zastávkou na naší pouti byl Neratov. Zde jsme si 
prohlédli kostel a celý areál. Někteří vystoupali na věž kostela 
a nakonec jsme si udělali společnou fotku před kostelem. 

Plni dojmů z příjemně stráveného dne jsme se vydali na cestu 
domů. 

/ František Vrátný/ 
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Modlitba růžence u kapličky  

Letos 10. října jsme se sešli u naší kapličky s panem farářem, 
tetou a Sedláčkovými k modlitbě růžence. Říjen je měsícem růžence, 
proto jsme se chtěli společně touto modlitbou přiblížit více Panně 
Marii. Pro naši pobožnost jsme zvolili růženec slavný. A protože, 
kdo zpívá, dvakrát se modlí, mezi jednotlivými desátky jsme zpívali 
příslušné sloky písně č. 814 – Zdráva buď nebes Královno. 

Děkujeme o. Markovi za příjemně strávené odpoledne. 

SLAVNÁ TAJEMSTVÍ RŮŽENCE 

1. Který z mrtvých vstal 

2. Který na nebe vstoupil 

3. Který Ducha svatého seslal 

4. Který tě Panno do nebe vzal 

5. Který tě v nebi korunoval 

/Vít a František ml. Vrátní/ 
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Výměna oken v kostele sv. Jakuba v Dalečíně 

Jak jsme se těšili a doufali, tak se také stalo. L. P. 2021 
v dušičkovém čase od 5. do 11. listopadu proběhla výměna šesti oken 
v kostele sv. Jakuba v Dalečíně.  

Krásná práce – takto 
zaznělo jedno z ohodnocení při 
předání hotového díla 
a odsouhlasení dotace 
z ministerstva kultury. 

Okna jsou dubová 
s dvojsklem, čtyřdílná, v horní 
části zaoblená. Barevně ladí jak s venkovní fasádou, tak s interiérem 
kostela. Zkrátka a dobře – krásná práce. Ještě však musím dodat: 
krásná spolupráce při této práci mezi řemeslníky a farníky pod 

"nejvyšším" dozorem 
přítomným ve svatostánku. 
Překážky byly odstraněny, 
všechno se stihlo, nikomu se 
nic nestalo, v pátek plech 
buchet, v sobotu guláš, no 
radost pracovat. Nakonec 
i faktura byla zaplacena 
a doložena k žádosti o dotaci. 

Bohu díky… a všem, 
kdo se na tomto díle zúčastnili 
svojí prací, penězi 
a modlitbou. 
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Chronologie prací:  

2. 11. – po večerní mši vyklízení kostela 

4. 11. – navážení lešení a oken 

5. 11. – výměna 4 oken s provizorním zakrytím horních obloukových 
dílů (dodávka oblouk. skel vázne) 

6. 11. – osazení 2 oken a zapravování špalet, odpoledne úklid kostela 
na nedělní mši  

8. 11. – zapravení špalet, stále vázne dodávka obloukových skel 

9. 11. – pan Pečínka jede do Brna pro obl. skla, příprava plechů na 
venkovní parapety, bílení špalet 

10. 11. – zasklení a zavěšení zbylých půloblouků, napojení parapetů, 
bílení špalet, rozebírání lešení 

11. 11. – rozebírání lešení, hrubý úklid, v 9.00 hod kontrolní den za 
účasti komise, odvoz lešení 

13. 11. – úklid a příprava kostela na nedělní mši  

/Pavel Čech/ 

 

Farnost Sulkovec 

Farnost Sulkovec leží v brněnské diecézi, v děkanství Žďár 
nad Sázavou na hranicích s diecézí Hradec Králové. Tvoří ji obce 
Sulkovec, Polom, Ubušínek, Veselí, Hluboké, Chlum – Korouhvice 
a Nyklovice. 

Bohoslužby se konají pravidelně v kostele sv. Havla 
v Sulkovci a v kapli Povýšení sv. Kříže v Nyklovicích. Od roku 1999 
zde není trvale žijící farář. Kněz dojíždí ze sousední farnosti 
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v Jimramově. Nedělní bohoslužby navštěvuje v Sulkovci asi 
40 farníků, v Nyklovicích asi 30 věřících. 

 

Patron farnosti 

Svatý Havel je patronem kostela a farnosti v Sulkovci. Byl to 
irský misionář, který se narodil kolem roku 550 a odešel spolu se 
sv. Kulumbánem na misie do Francie. Jejich cesta pokračovala až 
k Curyšskému a Bodamskému jezeru na území dnešního Švýcarska. 
Jejich misie však ze začátku nepřinášela velké plody. Kolumbán 
proto odešel do Itálie a Havel zůstal a uchýlil se jako poustevník do 
samoty. V následujících letech se ale stal žádaným rádcem lidí. 
Nakonec kolem sebe shromáždil malou poustevnickou komunitu 
a dožil zde až do své smrti 16. října 640. Po několika letech zde 
vzniklo opatství Sv. Havla (San Gallen) a z něho potom známé 
švýcarské město stejného jména. 

Svátek sv. Havla se slaví 16. října. Zasvěcení kostelů tomuto 
světci není příliš obvyklé, asi nejznámější je kostel sv. Havla v Praze 
– Starém Městě. V brněnské diecézi jsou to jen dva kostely a to hned 
v našem děkanátu. Kromě Sulkovce je to ještě kostel v Rožné nad 
Pernštejnem. 

 

Ze života farnosti Sulkovec 

Archivní prameny uvádějí, že v 17. století byla v Sulkovci 
kaple – filiálka olešnická. Kostel zasvěcený sv. Havlu vystavěl 
v roce 1736 majitel kunštátského panství, svobodný pán Jan Theodor 
z Imbsenu, na místě staré kaple. Budovu fary nechala vystavět v roce 
1766 Marie Antonie baronka z Imbsenu jako expozituru fary 
olešnické. V roce 1785 byla expozitura povýšena na samostatnou 
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farnost. Farní obvod tvořily kromě Sulkovce ještě Nyklovice, Veselí, 
Hluboké, Ubušínek, Polom, Korouhvice a Chlum. Děkanství měl 
Sulkovec v Bystřici nad Pernštejnem. 

Fara v Sulkovci byla jedna z nejchudších v brněnské diecézi 
a duchovní se zde poměrně často střídali. V roce 1782 přestoupili 
téměř všichni obyvatelé šesti vesnic k helvetskému vyznání 
(Hluboké, Veselí, Ubušínek, Polom, Korouhvice, Chlum). Jan 
Tenora ve Vlastivědě moravské z roku 1903 uvádí, že ve farnosti je 
1 200 evangelíků, kteří patří pod duchovní správu ve Veselí. 

 

Kostel sv. Havla 
První archivně doloženou církevní stavbou v Sulkovci byla 

zděná kaple, postavená někdy po roce 1645 a zasvěcená sv. Havlovi. 
Stála na místě současného kostela a každou třetí neděli se v ní konaly 
bohoslužby. Sulkovec tehdy neměl samostatnou faru a duchovní 
správu vykonávali nejprve faráři z Jimramova, pak z Kunštátu 
(do roku 1668) a později z Olešnice (1668–1766). Samostatná 
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farnost byla zřízena od 1. května 1766 a v témže roce byla postavena 
i budova fary. 

To už byl ovšem tři desítky let v provozu současný kostel, 
který je také zasvěcen sv. Havlu, opatu. Výstavba byla zahájena 
v roce 1735 a o rok později byl kostel vysvěcen. Investorem byl Jan 
Theodor, svobodný pán z Imbsenu, tehdejší majitel kunštátského 
panství. Projektant, respektive stavitel, není znám. 

Interiér kostela pochází zčásti z 19. století (hlavní i boční 
oltář a kazatelna, kůr), zčásti z 20. století (lavice z roku 1948, 
varhany z roku 1964). Oltářní obrazy a křížová cesta jsou dílem 
novopackého malíře Antonína Mühla z roku 1893, z téhož roku je 
i svatostánek na hlavním oltáři. Na věži jsou dva zvony, menší 
(44 kg) pochází pravděpodobně z 16. století, větší (102 kg) byl 
instalován v roce 1947. 

Ve druhé polovině 20. století prošel kostel řadou oprav 
a úprav. Byl staticky zajištěn a izolován proti spodní vodě, zateplena 
byla klenba, byla položena nová dlažba (v prostoru kněžiště 
mramorová) a okna vyměněna za zdvojená, dřevěná. Měděnou 
krytinu má kostel, věž i sakristie, pozlacen byl kříž na věži a oltáře 
včetně svatostánku. Opraveny byly vnější i vnitřní omítky včetně 
maleb, věžní hodiny, pořízeno bylo elektrické zvonění. Rozšířen byl 
rovněž hřbitov a opravy se dočkaly i jeho zdi. 

 Duchovní správcové na Sulkovci  

1766–1793 Linhart Jan  nar. 1732 v Radiměři 
1793–1806 Fridrich Jan  nar. 1759 ve Žďáře 
1806–1814 Pečený Karel  nar. 1777 v Poličce 
1814–1820 Polnický Josef  nar. 1785 v Bystřici n. P. 
1820–1827 Kremmer Václav nar. 1793 v Kostelci 
1827–1835 Persch František nar. 1795 v Jevíčku 
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1835–1849 Paluda Vavřinec nar. 1800 v Habrovanech 
1850–1866 Halla Antonín  nar. 1815 
1866–1874 Janoušek Ignác nar. 1833 ve Slatinicích 
1874–1879 Vosyka Karel  nar. 1840 v Pouchově 
1879–1883 Hanák Josef  nar. 1849 v Lukeši   
1884–1885 Novotný Augustin nar. 1852 v Bystrém 
1885–1887 Novák Antonín nar. 1842 v Tuchoměřicích 
1887–1897  Bílý Jan  nar. 1859 v Doubravníku 
1897–1913 Janíček Josef  nar. 1867 v Krhově Bořitově 
1913–1923 Kittner Jan  nar. 1869 v Lomnici 
1924–1932 Šurý Osvald  nar. 1888 v Drnovicích 
1932–1934 Kubeš Havel  nar. 1901 ve Lhotce u Křtin 
1934–1937 Lahodný Klement nar. 1909 ve Višňovém 
1937–1955 Klabeček Raimund nar. 1894 v Č. Budějovicích 
1955–1960 Pekárek Alois  nar. 1915 v Radešínské Svratce 
1960–1999 Grmela Vítězslav nar. 1920 v Protivanově 
1999–2000 Těžký Milan  nar. 1963 v Boskovicích 
2005–2010 Holík Jakub  nar. 1971 v Brně 
2010–2018 Vybíhal Pavel  nar. 1980 v Letovicích 
2018 – dosud Husák Marek   nar. 1985 v Mikulově 
 

Farnost v současnosti 

- Od roku 2006 probíhá v Sulkovci Tříkrálová sbírka 

- Pravidelně každý rok se koná pěší pouť farníků do Bystrého 

- Jednodenní poutě – farnost pořádala v minulých letech 
jednodenní poutě – např. do Zlatých Hor, na Jihozápadní Moravu 
(např. Kostelní Vydří, Slavonice), na Svatý Hostýn a na Velehrad, 
Vambeřice, Čihošť a Kutná Hora, Turzovka atd. 
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- Ve dnech 8. – 16. 12. 2012 proběhly ve farnosti Lidové 
misie 

- Ve farním kostele pravidelně probíhají divadelní představení 

 

Divadelníci 

„Tak jako snad všude jinde na Moravě, i v Sulkovci se 
v průběhu druhé poloviny 19. století staly hlavní páteří 
společenského života obce spolky a sdružení, které vedle praktické 
náplně přejímaly i mnohá praktická poslání. Ve venkovském 
prostředí se tradičně uplatňovaly spolky, které vedle praktické náplně 
činnosti nezapomínaly ani na zábavu. Ani Sulkovec nebyl výjimkou, 
jak o tom svědčí už prostý výčet sdružení, která zde působila. 
Například na konci prvního desetiletí 20. století bylo v Sulkovci 
několik spolků, poměrně hodně na tak malou obec na Vysočině. 
Z nich nejdůležitější byl jistě hasičský sbor, který sloužil nejen 
praktickým účelům při hašení požárů, ale také plnil kulturní úlohu, 
stejně jako další sdružení – Spolek divadelních ochotníků.“ 

/citace z knihy Sulkovec – Polom, str. 51/ 

 

Historie založení Spolku divadelních ochotníků sahá až do 
roku 1906. Musíme ovšem zmínit i rok 1880, kdy pan učitel Rolčík, 
předchůdce učitele J. Kováříka, sehrál s dětmi divadlo „Slepá 
babička“.  

Spolek divadelních ochotníků byl založen učitelem Josefem 
Kováříkem v roce 1906. Josef Kovářík (1863-1918), sulkovecký 
učitel, který působil na místní škole v letech 1886-1918, byl oddaný 
vlastenec, kronikář a sběratel lidových písní, které sepsal a odeslal 
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skladateli Leoši Janáčkovi. Byl také spoluzakladatelem, velitelem 
a  jednatelem místního sboru dobrovolných hasičů. Sbor byl založen 
v roce 1887. Josef Kovářík se podílel také na vzniku Spolku 
divadelních ochotníků (1906). V roce 1912 byl tehdejším obecním 
zastupitelstvem za všechny zásluhy jmenován čestným občanem 
obce. Na důkaz velké váženosti byla učiteli Josefu Kováříkovi na 
místním hřbitově odhalena pamětní deska (2002). Právem ho tedy 
můžeme označit za jednu z nejvýraznějších osobností Sulkovce. 

Divadelní hry byly hrány pod vedením Kováříka. Spolek byl 
rozdělen na část dospělých a druhou část tvořily děti. Byla tedy 
sehrána i dětská divadla, kde účinkovaly pouze děti. Ochotníci ve své 
činnosti pokračovali i po jeho smrti. Podle dochovaných písemných 
zdrojů byla sehrána tato dětská představení: rok 1912 Láska k vlasti, 
v roce 1925  Zlatá nit, roku 1926 se představili s hrou Krakonoš 
a poslední písemná zmínka je o hře z roku 1927 Krakonošova 
medicína. 

Dospělí nastudovali tyto hry: 1923 Vojnarka, 1924 Dořino 
štěstí, Cigánčina pomsta, 1926 Dořina smrt, 1941 Volání rodné 
hroudy, 1944 Lucerna, 1947 Má matička chudá byla. 

Domníváme se, že jejich činnost byla přerušena druhou 
světovou válkou. Také nevíme, kdy spolek svoji činnost ukončil, 
jelikož písemná zmínka o zániku či přerušení tohoto spolku není 
nikde uvedena. Víme jen, že poslední písemně zmiňované 
představení se odehrálo v roce 1947. 

 Současný spolek „Divadelníci Sulkovec“ začal pokračovat 
v činnosti v roce 2008, kdy místní mládež sehrála v kostele 
Betlémský příběh. Ve své činnosti nadále pokračují. Během jednoho 
kalendářního roku sehrávají mladí společně s dospělými několik her. 
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Repertoár divadel obsahuje hry s náboženskou tematikou 
a pohádkové příběhy. Jejich hry jsou tedy hrány nejen v kostele, ale 
i v místním sále. Všechny hry jsou provázeny živými zpěvy 
pěveckého sboru. 

Hry s biblickou tematikou se hrají v kostele sv. Havla. Zde 
divadelníci doposud sehráli tyto hry: Betlémský příběh, Na cestě 
s Ježíškem, Vánoce v nebi, Josef Egyptský, Mojžíš, František 
z Assisi, Život Panny Marie. Každoročně v postní době hrají před 
Velikonocemi Pašijovou hru. V době vánoční připravují hry 
s vánoční tematikou, které jsou provázány zpěvem koled. 

 

Spolek Divadelníků Sulkovec je tvořen především dětmi 
a mládeží, kterou doplňují dospělí. Vyžaduje-li jejich hra větší 
herecké obsazení, příležitostně se zapojuje i mládež z okolních obcí. 
Spolek se nadále rozvíjí. Svoji hereckou šanci dostávají i malí herci 
a to i ve věku tří, šesti let. Je pravdou, že jeden odejde, jiný přijde, 
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ale důležité je, že mladí se stále scházejí a mají zajem se podílet na 
kulturních aktivitách malé obce. 

Divadelníci pracují pod vedením Pavly Tomáškové, scénáře 
připravuje Jana Smolíková, zpěvy a hudební doprovod je pod 
taktovkou Anežky Smolíkové a kostýmy zajišťuje Jana Kozáčková. 
Žádné divadlo by nemohlo být bez kulis. Ty si divadelníci kreslí pod 
vedením Petry Tatíčkové. 

Divadelníci mají i své logo, které je vyobrazené na jejich 
společných tričkách. Logem se stala nota s vyobrazením 
sulkoveckého kostela. Proč nota? Protože jejich divadla jsou 
doprovázena zpěvy a hudbou. Proč kostel? Protože mezi jejich hry 
patří i zmiňované hry s náboženskou tematikou, které hrají právě 
v našem kostele svatého Havla. Proč Sulkovec? Protože jsou to 
především mladí „Sulkováci“, kteří obohacují naši kulturu. 

Činnost Divadelníků byla zmíněna i v pořadu o Josefu 
Kováříkovi, který natočila Česká televize pod názvem Folklorika – 
O současnosti lidových tradic v obci Sulkovec na Vysočině, 
předznamenané odkazem učitele Josefa Kováříka z přelomu 19. a 20. 
století. Režie V. Korčák. 

/o farnosti Sulkovec, kostelu sv. Havla, divadelnících atd. 
zpracoval ze zdrojů farní kroniky, internetu atd. Pavel Šikula/ 

 

Rozhovor s Františkem Vrátným 

Již řadu let organizuje František Vrátný z Míchova řadu 
farních aktivit. Zejména pořádá jednodenní pouti, ale organizoval 
rovněž týdenní pouť do Říma i modlitby u rodinné kapličky 
v Míchově. Dovolil jsem si Františkovi položit několik otázek. 
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Letos jsi zorganizoval farní pouť do Neratova. Kam máš v plánu 
vyrazit v příštím roce? 

V příštím roce mám několik vizí na poutě. Jedna je do Mikulova, 
rodiště o. Marka, druhá je dvoudenní do Bílé Vody s přenocováním 
v Opavě a druhý den návštěva Krakova v Polsku. Třetím návrhem je 
Turzovka a čtvrtým je putování po kostelích, kde působil o. Marek 
ve velkomeziříčském děkanství. 

Asi nejnáročnější a nejsložitější bylo zajištění pouti do Říma. Jak 
příprava probíhala? 

Pouť do Říma před dvěma lety na konci října se začala připravovat 
asi rok předem. Začalo to sháněním dostatečného počtu poutníků 
z našich farností a z farnosti Hostěradice. S o. Josefem Dvořákem, 
farářem v Hostěradicích, jsme se v únoru 2019 vydali vlakem do 
Říma celou tu pouť domluvit na Velehradě (poutní dům v Římě). 
V Římě jsme byli dva dny, abychom vymysleli program, se kterým 
nám pomohly sestry z Velehradu. Pak už jenom sehnat autobus 
a 26 poutníků z Jimramova a 26 z Hostěradic mohlo vyrazit na pouť. 

V říjnu proběhla modlitba růžence u vaší rodinné kapličky. Co vaši 
rodinu vedlo k vybudování pěkné kapličky? 

S vybudováním kapličky přišli mí synové. Vedlo nás k tomu přání 
poděkovat Bohu a Panně Marii za jejich pomoc, ochranu a za 
uzdravení. 

V Míchově jsi rovněž organizoval (před dobou covidovou) turnaje 
v Pétangue. Kolik turnajů proběhlo, jaká byla účast a budou další 
ročníky? 

Turnajů proběhlo 12 ročníků. Bohužel pandemie covidu nám 
zabránila konat loni a letos další. Účast bývá 12–16 družstev 
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a návštěvnost je mezi 100 až 120 lidmi. Další ročníky samozřejmě 
plánujeme s míchovskými hasiči. 

Děkuji Ti za odpovědi a hlavně za ochotu organizovat a podílet se na 
akcích pro farnost i obec. Vydrž! A těšíme se na další pouti.  

/ptal se Pavel Šikula/ 

 
 

Modlitba svatého Petra Kanisia z 16. stol. 

Nabízím čtenářům Žárovky modlitbu, která mě úplně 
ohromila svou nadčasovostí a naprostou výstižností. Navíc je to 
modlitba, kterou má velmi oblíbenou papež Benedikt XVI. – citace: 
„A pak mám obzvláště rád – co bych byl rád viděl v Gotteslobu, ale 
zapomněl jsem to navrhnout – ‚všeobecnou modlitbu‘ od Petra 
Kanisia ze 16. století. Je stále stejně aktuální a pěkná.“ 

Mě osobně to děsně nadchlo! 

/Hana Doleželová/ 

„Všemohoucí, věčný Bože, nebeský Otče! Shlédni očima 
svého bezedného milosrdenství na naše trápení, bídu a nouzi. Smiluj 
se nade všemi věřícími, pro které se Tvůj jednorozený syn, náš milý 
Pán a Spasitel, Ježíš Kristus, dobrovolně vydal do rukou hříšníků 
a prolil svou drahocennou krev na břevnu svatého kříže. Skrze tohoto 
Pána Ježíše odvrať, nejmilostivější Otče, zasloužené tresty, přítomná 
i budoucí nebezpečí, škodlivé vzpoury, válečné přípravy, drahotu, 
nemoci, truchlivé, nuzné časy. 

Osvěť také a ve všem dobrém posiluj duchovní a světské 
představené a ty, kteří vládnou, ať napomáhají všemu, co může 
přispívat Tvé božské cti, naší spáse, všeobecnému míru a blahu 
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všeho křesťanstva. Uděl nám, ó Bože pokoje, správné sjednocení ve 
víře, bez štěpení a rozdělování; obrať naše srdce k pravému pokání 
a zlepšení našeho života; zapal v nás oheň své lásky; dej nám hlad 
a horlivost po spravedlnosti, abychom se ti jako poslušné děti líbily 
a byly ti příjemní v životě i umírání. 

Prosíme rovněž – tak, jak ty chceš, ó Bože, že máme prosit – 
za naše přátele a nepřátele, za zdravé a nemocné, za všechny 
zkormoucené a ubohé křesťany, za živé a zemřelé. Tobě, ó Pane, 
budiž poručeno všechno naše konání a jednání, vše, co děláme a čím 
se zabýváme, náš život i umírání. 

Dej, ať zde požíváme Tvé milosti a tam jí s vyvolenými 
dosáhneme, abychom tě mohli ve věčné radosti a blaženosti chválit 
a vzdávat Ti čest! To nám uděl, ó Pane, nebeský Otče! Skrze Ježíše 
Krista, tvého milého syna, který s tebou a s Duchem svatým jako 
jeden Bůh žije a vládne od věků do věků. Amen.“  
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I duše potřebuje jíst… 

Zvoní. 5:30. Vstávám, chystám snídani, jím, obleču se 
a odcházím do práce. Práce, svačina, práce, oběd a zase práce. 
Vracím se domů, malá odpolední svačina. Domácí povinnosti, 
večeře, chvíli čtení, sdílení s rodinou a spát. 

A takhle to plyne den za dnem. A čas běží. Tělo krmím, ale 
co moje duše? Výmluv mám hodně… V knížce Nevzdoruj svému 
štěstí čtu o metodě Modli se a pracuj. Hned mě napadá: „kdybych 
měla víc času…” Autor Kelly Matthew píše, že to vnímal stejně, až 
mu jeho kněz poradil, že ta práce je modlitba. Před každou činností 
se pomodlit. „Tenhle úklid chci obětovat všem postiženým lidem.“ 
Zkouším to. Je to příjemné. Moje duše roste. 

Svatá Terezie z Avily ve svém deníku píše, že její modlitba 
začínala čtením kvalitních životopisů svatých. Otvírám 
knihy.  Augustin: Miluj a dělej, co chceš; DOBRACZYNSKI, Jan: 
Stín otce; KOLBE, Maria: Svatý Maxmilián; LEWIS, C.S.: Úvahy 
nad žalmy; LORENZO, Maria: Matka Tereza – zář lásky; 
SCHWEITZER, Albert: Z mého života a díla; WERFEL, Franc: 
Píseň o Bernadette. Inspirativní, silné příběhy a posilňující. Duše 
znovu povyrostla. 

Někdy si pouštím písničky. Vždy, když se dá, mi hraje 
Chapela, Pavel Helan, Simona Marthausová, Lydie Risova. A znovu 
moje duše roste. 

Ani nevím jak a cestu si najdu. Moje duše to potřebuje. Nebo 
cesta si našla mě? „Já jsem cesta, pravda a život.“ (Jan 14,6) 

Dostali jsme hodně nástrojů pro růst duše. Jen si najít čas. 

Ať vaše duše rychle roste, času je málo. Požehnaný advent. 
/Alexandra Bobulová/ 
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Strava duše lačné 

To, že i duše potřebuje jíst, říkám velice často. Moje duše se 
totiž sytí čtením a tohle je takové moje vysvětlení (nebo obhajoba?) 
toho, proč pořád kupuju nějaké knížky. Ovšem hůř jsem na tom 
s časem, takže komínek knih stále jen roste a nezmenšuje se. 

Přemýšlím, které publikace mě nějakým způsobem oslovily 
a obohatily. Zkusím si nějaké trochu připomenout a třeba Vás 
inspiruji k jejich přečtení. 

Mám ráda knihy od Aleše Palána, většinou jsou to nějaké 
rozhovory. Teď po večerech čtu jeho knihu Spánek rozumu plodí 
příšery. Jedná se o: „Rozhovor s předním českým biochemikem 
a prorektorem Karlovy Univerzity Janem Konvalinkou – výlet do 
světa vědy, smrtících virů, i nevědeckých fám; do zákulisí 
koronavirové pandemie i chyb, kterých jsme se dopustili“. Zatím 
jsem v půlce knihy a rozhodně se nenudím. 

Četla jsem od něho i jiné knihy a doporučit mohu určitě i tu 
s názvem Neboj se vrátit domů. Pan Palán zde vede rozhovor s Marií 
Svatošovou a zabývají se zejména tématikou hospicové a paliativní 
péče. 

Samozřejmě musím doporučit také knihy od výše uvedené 
paní Marie Svatošové. Velice se mi od ní líbila jedna taková drobná 
publikace, a sice Kmotra na e-mailu. A jak vzhledově působí 
drobně, tak obsahově převyšuje většinu „tlustých“ knih v mé 
knihovně. 

Další velice silná kniha od této autorky je Až k prolití krve – 
Radostné poselství P. MUDr. Ladislava Kubíčka. Kněz Ladislav 
Kubíček je zde popisován ve vzpomínkách svých přátel a musím se 
přiznat, že tady jsem si i poplakala a brada mi klesala v hlubokém 
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obdivu k tomuto charismatickému a inspirativnímu člověku. Aneb 
Kdo nečetl, nepochopí. A mimochodem, i P. Ladislav Kubíček 
napsal spoustu krásných knih. 

Nedávno jsem také četla knihu od svého velmi oblíbeného 
autora Marka Orko Váchy a byla to „jízda“! Jízda v levém pruhu – 
rozhovor s Jožinem Valentou. Když jsem asi v pětadvaceti zjistila, 
že nějaký Marek Vácha existuje, hltala jsem každou jeho knihu 
a nemohla se dočkat, až vyjde další. Postupem času jsem se ale 
v jeho novějších knihách začala docela ztrácet a mám jich doma 
několik rozečtených. Ovšem Jízda se mi velice líbila a zase jsem 
dostala chuť si od něho nějakou tu rozečtenou knihu dočíst, takže šup 
s nimi do komínku! Hned je o trochu vyšší. 

Z dalších knih, které se mi líbily, bych vyzdvihla určitě 
Pasáčky z Fatimy (Manuel Fernando Silva). Hodně pěkných rad 
i důkazů o životě věčném se dočtete v knize Vstupenka do nebe 
a jízdenka do ráje (František Šauer). Velice pěkná kniha je také 
Dávám všechno. Životopis sestry Marie Anežky komtesy Františky 
Coudenhove-Honrichs (majitelky moravského panství v Kunštátu) 
od spisovatelky Eleny Sebíňové. 

Doporučuji také:  

Edice Osudy od Karmelitánského nakladatelství (vázané 
knihy). 

A.M.I.M.S. - tiskový apoštolát (knihy ke stažení zdarma či 
k objednání). 

Časopis Milujte se! (do ruky či ke stažení z internetových 
stránek časopisu). 
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Knih, které jsem četla, je spousta, a těch, co bych si chtěla 
přečíst, je ještě mnohem víc. Nejvíc je ovšem těch, které ještě 
nevyšly, ale rozhodně budou stát za to! 

I Vaše duše potřebuje jíst – nenechte ji hladovět! 

/Marie Havířová/ 

 

Knihy, které stojí za to si přečíst… 

Protože jsem momentálně v dlouhodobé pracovní 
neschopnosti a nemohu nic příliš dělat, sedím v mém oblíbeném 
křesle a čtu, na což jsem se kromě odpočinku moc těšila. 

Tak jsem se s vámi chtěla podělit, trochu obohatit, doporučit 
2 knihy, které jsem přečetla. 

První kniha je ZÁZRAKY OTCE PIA, autor Renzo Allegri, 
vydalo nakladatelství Doron. 

Díky tomu, že v našich farnostech působí o. Marek, který 
nám tohoto světce již několikrát zprostředkoval, jsem po knize ze 
zvědavosti sáhla, abych se dozvěděla více. Kniha je pěkným 
průřezem života sv. o. Pia z Pietrelciny. Krátce je vylíčeno jeho 
dětství. Již u coby mladého řeholníka se u o. Pia postupně objevovaly 
charismata a mystické dary, kterým se kniha podrobně věnuje 
v jednotlivých kapitolách, popisujících svědectví lidí o uzdraveních, 
obráceních, přímluvách a pomoci tohoto světce. 

Z charismat měl dar prorokování, uzdravování, osvobozování, 
bilokace (schopnost být současně na 2 místech), kardiognoze (vhledu 
do lidských srdcí), byl schopen psát jazyky, které nestudoval 
a celých 50 let nosil viditelná stigmata (Kristovy rány), s kterými se 
spojovalo šíření vůně. Celý svůj život vedl neustálý boj se Satanem, 
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který ho přímo fyzicky napadal a zjevoval se mu v různých 
podobách. Nejvíce mě překvapilo, že o. Pio byl mnohými považován 
za podvodníka, lháře, stal se terčem pomluv, obvinění, ponižování 
a trápení i ze stran vlastních spolubratři a církve. Po jeho smrti si 
však pravda našla svou cestu a církev se jej rozhodla prohlásit za 
svatého. Knihu jsem přečetla jedním dechem a moc se mi líbila. Je 
velkým povzbuzením na cestě naší víry. 

Druhá kniha je životní příběh Eliase Velly, zvaná, OTCEM 
PRO KAŽDÉHO, kterou sepsal Václav Čáp, vydalo Kartuziánské 
nakladatelství. 

Od o. Velly známe řadu duchovních knih, jejichž je autorem. 
Václava Čápa známe téměř všichni z dob, kdy před léty pobýval 
v domečku pod jimramovským kostelem a hledal svoji další 
duchovní cestu. Stal se nejen tlumočníkem o. Velly při jeho 
návštěvách České republiky, ale také jeho učedníkem, duchovním 
synem a přítelem. 

Kniha formou rozhovoru mapuje dětství, rodinu a mládí 
o. Velly. Popisuje jeho směřování k řeholnímu životu, ke kněžství, 
k exorcismu, zapojení do charismatické obnovy, která ovlivnila jeho 
další duchovní působení. Je obdarován především čtyřmi charismaty: 
službou uzdravování, osvobozování, poradenství a evangelizace. 
Odtud plyne také povolání k mezinárodní evangelizační službě. Jeho 
velkým darem je duchovní otcovství. 

Václav klade důležité otázky týkající se vnitřního uzdravení, 
osvobození od vlivu zlého, okultismu, uzdravení rodových kořenů, 
propojení psychologie a spirituality i Boží otcovské lásky. Druhou 
částí knihy je bohatá fotografická příloha ze života o. Velly od 
dětství po současnost. Ve třetí části popisují osobní zkušenosti lidé, 
kteří s o. Vellou spolupracovali jako tlumočníci a organizátoři při 
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duchovních setkáních. Kniha se dobře čte, je hezky sestavená. 
Vnímám, že celým životním příběhem o. Velly se vine nit Božího 
vedení, jeho hluboké pokory, poslušnosti a odevzdanosti. 

Z Webovek mě zaujala aplikace IZIDOOR, kterou vytvořila 
salesiánská rodina. Nabízí bohatý modlitební manuál, který by se 
mohl líbit i mladým lidem. Je vytvořený jako pomůcka pro duchovní 
růst a modlitbu. Nabízí 6 různých sekcí: modli se, inspiruj se, 
modlitba do ucha, svatozář, interactive, mapa. www.izidoor.cz 

/Jitka Čechová/ 

 

Woods, Thomas E. Jak katolická církev 
budovala západní civilizaci  

Chvíli jsem váhal, kterou knihu 
doporučit, abych nakonec vybral tu, 
o které jsem přesvědčen, že by neměla 
chybět v žádné knihovně, o to méně 
v katolické. 

Hlavní snahou autora je 
oponentura k ubohému a  historicky 
nesmyslnému mýtu o katolické církvi 
coby překážce pokroku, který se 
s Římskokatolickou církví táhne už od 
dob osvícenství a je vděčně přijímán 
a dotvářen komunistickými historiky. 
Woods mu v knize čelí naprosto opačným stanoviskem: katolická 
církev je zakladatelem a klíčovou hybnou silou samotného vzniku 
západní civilizace a jejího pokroku, klíčovým hráčem, bez nějž by 
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žádná západní civilizace dominující světu ani nevznikla. Woods 
v jednotlivých kapitolách dokumentuje zásadní přínosy katolické 
církve, které měly nezanedbatelný dopad na vznik a utváření západní 
civilizace. Ukazuje její roli ve středověké společnosti coby 
přechovávatelky a šiřitelky antického vědění. Představuje je jako 
tvůrkyni a provozovatelku jediné sociální, vzdělávací a informační 
sítě, která přežila rozpad římského impéria a udržela se po celý 
středověk v relativně funkční podobě. Představuje ji jako původkyni 
a šiřitelku nových vědeckých objevů a budovatelku nových struktur, 
které byly pro vznik západní civilizace nepostradatelné, především 
pak školského a univerzitního systému. 

Rozebírá i důsledky sekularizace a ústupu křesťanství 
a katolicismu, viditelné v dnešním světě. Kniha je neocenitelným 
zdrojem informací i případně argumentů proti současnému a stále 
přetrvávajícímu klišé o zkažené a zpátečnické katolické církvi. 
Poctivě, přehledně a velmi čtivě shrnuje klíčová témata, která by měl 
znát nejen každý katolík, ale i každý člověk pocházející ze západního 
civilizačního okruhu. 

Autor ukazuje, že současné vymoženosti jako vzdělávací 
a zdravotnický systém, právní stát, mezinárodní právo, teorie 
svobodného trhu, zachování antického dědictví, kulturní 
i hospodářský rozmach a nakonec celková humanizace společnosti 
jsou jen těžko představitelné bez přínosu křesťanství a působení 
katolické církve. 

Jako katoličtí křesťané bychom měli být schopni, zvláště 
v dnešní době, obhájit důvody své naděje (srov. 1 Petr 3,15) a tato 
kniha nám k tomu může dobře posloužit. 

Vážený čtenáři Žárovky, nenech si ujít tuto knihu. Přeji 
příjemné a obohacující čtení. 
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Závěrečné shrnutí:  

Na závěr si dovolím použít slova mého profesora církevních 
dějin, která mohou být mottem celé knihy: „Važte si toho, že patříte 
k Římskokatolické církvi a buďte na to hrdí, protože Řím a církev 
byli v dějinách vždycky světlem“. 

/Aleš Tulis/ 

 

Rychnov na Moravě – obec, kostel, historie 

Můj příspěvek do Žárovky není tipem na film, hudbu nebo 
dobrou knihu, ale vzpomínkou na dobu mého dětství, kdy jsme 
s rodiči bydleli v pohraničí – Rychnově na Moravě. 

Kostel a historie rychnovského kostela spadá do roku 1486. 
Obec Rychnov byl založen v roce 1365. Fara 1486, z roku 1550 byla 
fara luteránská. Za třicetileté války 1630 zanikla. Rychnov se stal 
v polovině 18. století význačným poutním místem, někdy zvaný 
nový Mariazell. Největšího rozsahu dosáhla účast poutníků 
v 60. letech 18. století. Ale už počátkem 19. století jejich počet 
ustává. Nynější kostel sv. Mikuláše pochází z roku 1730, současná 
fara byla postavena v r. 1777. 

Rychnov je německého založení – byl spojen s Borešem 
z Rýzmburku z rodu Hrabišiců. Z dětí Boreše z Rýzmburku byl 
majitelem moravskotřebovského panství Boreš II. Po vymření rodu 
z Rýzmburku 1325 koupil panství od Jindřicha z Lipé moravský 
markrabě Jan Jindřich. 

V roce 1410 je v Rychnově založena dědičná rychta. K ní 
patřila krčma, kovárna, pekařství, řeznictví, dvě obuvnické dílny 
a mlýn. V roce 1486 zdejší fara. V roce 1550 byla luteránská, pak 
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zanikla. V r. 1490 se po Janu Heraltovi z Kunštátu a Plumlova ujal 
panství Ladislav z Boskovic. V této době byl Rychnov rozdělen na 
Horní a Dolní. 

Dnes je rozhraním obou částí obce kříž, před domem č.p. 201. 
V 16. století byla v Rychnově pro velký konzum zřízena filiálka 
pivovaru. Rod Boskovický byl vystřídán Žerotíny. R. 1623 zakázal 
Karel z Lichtenštejna vařit pivo. Druhá Lichtenštejny zrušená výsada 
byla prezentace farářů Moravskotřebovska a Rychnovska. R. 1630 
fara v Rychnově zanikla. 

Před třicetiletou válkou bylo v Rychnově 87 usedlostí. Počet 
obyvatel po 30leté válce a morové epidemii významně poklesl. 
V Rychnově při této epidemii podlehlo v r. 1715 – 93 osob. Před 
hasičskou zbrojnicí byl pak postaven morový sloup. Socha Panny 
Marie IMACULATY před kostelem a socha sv. Rocha před bývalou 
kovárnou. 

Rychnov se také stal za války s Pruskem od r. 1740 za doby 
Marie Terezie, také na neurčitou dobu sídlem polního maršála 
Laudona. Přímo v Rychnově měl Laudon hlavní stan. Také zde byla 
v r. 1802 zbořena stará škola a postavena nová, měla č.p. 174. 
R. 1804 bylo v obci 180 chlapců a 164 děvčat. Školu navštěvovalo 
106 žáků. Obecná škola je založena 1848 a v roce 1875 se škola 
uvádí jako třídní. 

Koncem feudálního období žilo v Rychnově 1670 obyvatel. 
Byla zde škola, myslivna, 2 mlýny a 7 kramářů. V roce 1846 začala 
stavba železnice spojující Českou Třebovou a Brno. 

V roce 1831 vypukla v kraji epidemie cholery, v Rychnově 
této epidemii podlehlo 66 lidí. V roce 1850 vznikl správní útvar, 
politický okres Moravská Třebová, obec Rychnov byla jeho součástí. 
Náboženský život tohoto pohnutého období: konají se v jarních 
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měsících prosebná procesí za déšť, v létě poutě. Velkou slávu zažil 
Rychnov o mariánském svátku v září r. 1850, kdy se slavilo 
100. výročí přenesení zázračné sošky z lesní kaple do kostela. Poutní 
kaple se nachází na Rychnovském vrchu. Kaple s pramenem pitné 
vody se zázračným účinkem. R. 1850 byla postavena, v r. 1867 byla 
zvětšená, dnešní podoba je z roku 1931. Jedná se o starobylé poutní 
místo k Panně Marii (již jsem o tom psala). 

Barokní kostel sv. Mikuláše, biskupa, pochází z roku 1730, 
nechal ho postavit majitel panství Lichtenštejn. Je to prostá stavba 
s věží a hodinami v průčelí a bohatou rokokovou výzdobou uvnitř. 
Jsou zde původní sochy. Fara: postavena r. 1777 v letech poutnické 
slávy Rychnova. Jedná se o impozantní poschoďovou budovu 
s dvanácti místnostmi. 

Sochy: Neposkvrněné Početí z r. 1717, barokní skupina 
Nejsvětější Trojice na sloupu z r. 1763 a sochy postavené při moru 
a choleře. 

Kultura a sport: areál koupaliště 25 x 50 m, tenisový kurt. 
Občerstvení – kiosek. V zimním období lze tento objekt využít 
k bruslení a hře ledního hokeje. Provoz zajišťuje obec Rychnov na 
Moravě prostřednictvím svých zaměstnanců. Rychnov – les na 
paloučku je určen adrenalinovým sportům: sjezd na horských kolech 
i k procházkám. Vstup na vlastní nebezpečí. 

Kulturu v obci provozuje Lanškrounský spolek divadelníků. 
(Asi v r. 2018 hrál spolek zde v Jimramově Jiráskovu Lucernu – 
v sokolovně). 

/Farnice Františka Filipi/ 
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Listověj hudba z Vysočiny                  

„Pokud je putování krajinou 
a hledání příběhů meditací, jsou v tomto 
smyslu písně kapely Listověj meditační 
hudbou. Kde jinde se lze setkat se svým 
nitrem, než v náruči pokojné přírody. Jak 
výstižněji pochopit odraz Božského světla, 
než v nahotě slova a díle rukou. Hudba 
samotná je stavem, který tahle meditace 
navozuje.“ (citace z oficiálních stránek kapely Listověj) 

O Listověji jsem se dozvěděl vlastně „náhodou“. Bylo to 
prostřednictvím zpěváka a kytaristy této vysočinské kapely Jiřího 
Nohela. Někdy začátkem tohoto roku jsem kdesi na internetu našel 
a poté vyslechl jeho rozhlasové pořady či dokumenty, možná bych to 
spíš nazval komentovanými rozhovory. Autorka těchto rozhovorů 
v osobě lesníka Jiřího Nohela, žijícího na hájence poblíž Velké 
Bíteše a v současné době spravujícího 1500 ha lesa, nachází Elzéarda 
Bouffiera, hlavní postavu povídky francouzského spisovatele Jeana 
Giona – Muž, který sázel stromy. Tyto rozhlasové pořady, zejména, 
ale nejen o lesnictví, mě velmi zaujaly. No a přišla v nich řeč i na 
vysočinskou kapelu a taky několik krátkých ukázek z její tvorby. 

Byl jsem zvědavý a našel jsem si oficiální stránky kapely, 
a protože je zde veškerá hudba kapely zdarma a přímo k poslechu, 
hned jsem si pár skladeb pustil. Hudba i texty kapely mě velmi 
zaujaly. A to nejen proto, že členové kapely jsou skvělí muzikanti, 
ale taky proto, že s jakousi naléhavostí ve svých písních vypráví 
o Vysočině a její žalozpěvné krajině, krásné přírodě, lesích a řekách, 
kráse stvoření a také o lidech, o osudech významných vysočinských 
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osobností, jak v textech autorských písní, tak v zhudebňování básní 
významných vysočinských spisovatelů. 

Obecně na mě tahle vysočinská kapela působí tak trochu jako 
„zjevení“… žánrově bych řekl takřka nezařaditelná a zcela 
výjimečná velmi zdařilým uchopením díla Jana Zahradníčka 
a Bohuslava Reynka. Z vlastní zkušenosti vím, že návštěva jejich 
živého vystoupení, které bývá navíc doprovázeno a umocněno 
mluveným slovem Jirky Nohela, je zážitkem… Rozhodl jsem se 
proto požádat Jiřího o rozhovor pro čtenáře Žárovky: 

1. Jak to s Vaší kapelou začalo? Co Tě (nebo Vás) vedlo k jejímu vzniku 
a kdy jste jako kapela začali hrát a vystupovat? 

Na podzim roku 2009 jsem v lesích nedaleko Níhova budoval 
za pomoci místních dobrovolníků novou studánku sv. Jiljí, jejíž 
součástí se stala i výklenková Boží muka se sochou světce. Místní 
pan farář P. Poláček mě pro účel žehnání pramene pověřil zajištěním 
hudebního doprovodu. Oslovil jsem v tomto duchu místní smíšený 
sbor, kde jsem se setkal s houslistou Alešem Tomkem. Splnění 
dlouho vytoužené vize se s příchodem basisty Petra Novotného 
a flétnistky Markéty Štouračové stalo skutečností. Ale to jsme se 
ještě jmenovali Žalozpěv-hudba z Vysočiny. 

2. Dokážeš čtenářům Žárovky nějak přiblížit styl nebo žánr Vaší hudby? 
Listověj je volným pokračováním desetileté uzavřené 

kapitoly našeho společného setkávání se v hudbě. Český folkový 
rybníček nám najednou začal připadat mělký. Festivaly měly 
neustále stejný scénář. Další víkend se jen celé to soukolí přesunulo 
o město dál. Nic, jako by se nevyvíjelo. Z hudby, která dříve 
spojovala posluchače "dřevního světonázoru" se rychle stala popová 
hudba v jiném kabátu. Z toho období zůstala spousta dobrých 
kamarádů a vzpomínek. Ale tak jak se vyvíjí lidské nitro, jde ruku 
v ruce i vývoj díla, jež je duchovním plodem. Každopádně naši 
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hudbu hudební publicisté dál nazývají folkovou a mám pocit, že se 
s tímto zařazením ztotožňujeme. 

3. Jaká jsou nosná témata Vašich skladeb? 
Zádumčivá krajina Vysočiny, příběhy míst, bolestné období 

tzv. padesátých let a hlavně nevysvětlitelný zázrak setkání se 
průsečíku doby a místa mnoha průkopníků moderní literatury. Mám 
tím na mysli Demla, Zahradníčka, Pammrovou, Březinu, Reynka, 
Floriana, Dokulila a spoustu dalších. 

4. Čím je pro Tebe obecně Vysočina a její příroda? 
Nekončícím obzorem. Dlouho jsem přemýšlel proč právě 

Vysočina je takovou líhní malířů, písmáků, kumštýřů a mám pocit, 
že jsem na to možná přišel. Když budete stát na Šumavě, 
v Jeseníkách či jiné krajině, vždy bude mít také svoji krásu, ducha, 
vůni, ale jeden obrys, např. horského masívu. 

Na Vysočině je tomu úplně jinak. Lesy rychle střídají pole, 
louky, rybníky, údolí mnoha řek, obzor je nekonečný a vtahující. 
Lidská obydlí jakoby byla zakomponována do jakési zahrady, kde je 
vše po ruce. I příroda nabízí velikou rozmanitost. Od Mohelenské 
stepi až po téměř podhorskou jedlo bučinu na Žákově hoře 
u pramenů Svratky. Zádumčivou, mlhavou, žalozpěvnou atmosféru, 
o níž se zmiňují výše jmenovaní géniové. 

5. Mohl bys čtenářům Žárovky přiblížit osobnost vysočinského básníka 
Jana Zahradníčka? 

Jan Zahradníček se narodil roku 1905 v Mastníku u Třebíče 
a zemřel začátkem října roku 1960 ve Vlčatíně, jen tři měsíce po 
propuštění z mírovské věznice, kde si odseděl 9 roků nespravedlivě 
vyměřeného kriminálu v případu tzv. Zelené internacionály. Od 
dětství trpěl poruchou růstu páteře a společně s onemocněním srdce 
pro něj byl vězeňský pobyt devastující. Jeho básnická sbírka 
Znamení moci je považována za vrcholné protitotalitní dílo. Jan 
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Zahradníček, co by katolický básník, je v zemi Švejků právem 
nazýván knížetem české poezie. Je pohřben v Uhřínově nedaleko 
Velkého Meziříčí. 

6. Čím (Vás jako kapelu) Jan Zahradníček zaujal natolik, že jste začali 
hudebně ztvárňovat jeho básně? 

Jan Zahradníček je pro mě ukázkou toho, jak jakákoliv 
totalitní moc musí prvně odstranit z davu jedince se svobodnou 
a mravním řádem naplněnou duší. Přesně to je pro totalitu největším 
nebezpečím. Ostatně dějiny se neustále v tomto směru opakují. 
Pozemská mise Ježíše Krista byla zasazena do místa a období 
římského protektorátu. Na nás už zůstávají rozhodnutí, zda se 
staneme Pilátem, Veronikou, Šimonem, Longinem, Jidášem, nebo 
Marií Magdalskou. Vyrůstal jsem v rodině s jasným vymezením 
proti komunistickému režimu a zároveň jsem potomek generací 
pracujících s půdou a přírodou. V kombinaci s křesťanským viděním 
světa se nešlo se Zahradníčkem "nesetkat". 

7. Mohl bys říct také něco o Bohuslavu Reynkovi, jeho životě a čím Vás 
zaujal tento vysočinský básník a grafik? 

Reynek je poustevník samoty, "blázen ve své vsi", bílá vrána 
nacházející pochopení jen u lidí stejné zkušenosti. Je mi blízký 
lyrickým viděním světa, pevného řádu, které s sebou přináší střídání 
ročních období a víra v Boha. Celý petrkovský mikrosvět vnímám 
jako tolik potřebnou rovnováhu mezi světem duchovním a manuální 
prací v hospodářském roce. Mám pocit, že právě v této rovnováze je 
prostor pro skutečné umění. Duchovní dílo je vyrvané ze země 
a obráceně, krása stvoření naplňuje duši pokojem a obdivem. Bývá 
tragikomické setkávat se tzv. umělci, jež svoje umění vynáší na 
světlo skrz pestrobarevné šátky, taštičky z Nepálu, mlácením prázdné 
slámy v kavárnách a pozérství. Přesně tohle Reynek nebyl. Krmil 
vepře ve chlévě, který jejich rodině soudruzi ukradli. 
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8. Mohl bys představit nynější členy kapely (včetně sebe) – kde žijí, jaké 
jsou profese a co je třeba baví…? 

Středobodem kapely je hráčka na příčnou flétnu a klavír 
Markéta Štouračová z Křižanova. Učitelka hudby a učitelka 
hendikepovaných dětí na středisku v Březejci. Kromě toho, že je 
zcela výjimečnou instrumentalistkou, má i dar vybalancovávat 
případná krupobití, která se tu a tam v každém lidském společenství 
dostaví. 

Aleš Tomek z Níhova je pokračovatelem venkovských 
muzikantů. U nich doma na mlýně se dají ještě najít staré housle či 
křídlovka s jemným tónem. Vystudoval housle na LŠU. Je to člověk 
s křehkou duší. Písním, které hraje, věří. 

Jiří Nohel, dvorní dodavatel písní a hráč na kytaru. Máma 
pocházela z významné houslařské rodiny, hudebním vzorem mně od 
útlého dětství byl její nejmladší bratr Jožka, vynikající hráč na 
křídlovku. Prochodil jsem LŠU obor trumpeta a další soukromá 
studia, včetně zpěvu. 
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9. Bydlíte každý v trochu jiném koutku Vysočiny. Kde nejčastěji zkoušíte? 
Ve sklepení tajemného domu v Křižanově. Ale popravdě, než 

zkoušení se více věnujeme filosofii a pojídání buchet. Jak říkám, vše 
by mělo být v rovnováze. 

10. Koncertujete jenom na Vysočině? 
Koncertujeme po celé republice, ale od letošního roku jsme 

aktivovali "tzv. Kružítko", což v praxi znamená Humpolec, Polabí, 
Svitavy, Brno, Třebíč, Jihlava, Humpolec. Tedy dojezdová 
vzdálenost, kde předání pozitivní energie není převáženo 
ekologickou stopou. Ale vážně. Dvakrát do roka vyrazíme na sérii 
koncertů většinou někam do sudetských pohraničních kostelů, jinak 
se snažíme koncertovat tam, odkud se vrátíme domů k rodinám. 
Žádné večírky a mejdany jak je u pořádných muzikantů zvykem. 
Nejdále jsme byli hrát v Polsku na festivalu ve městě, na jehož jméno 
si již nevzpomínám. U nás to byl poutní kostel ve Skokách 
u Karlových Varů. 

11. Kolik zhruba koncertů během roku odehrajete a na jakých místech 
hrajete nejraději? 

Dlouhodobě se počet odehraných koncertů pohybuje kolem 
padesáti za rok, a to se mi zdá optimální. Udržet kapelu ve formě 
a zároveň nevyhořet rutinou. Každý koncert musí být svátek, 
vzájemnou výměnou energie. 

Dotkli jsme se mnoha krásných míst. Dóm sv. Václava 
v Olomouci, Malostranská beseda, Křtiny, Sv. Trojice u Trhových 
Svinů a dalo by se pokračovat. Ale najednou hrajete v sobotu večer 
ve vesničce Maňová nedaleko Doubravníku u kapličky pro pár 
babiček. Voní lípy a včely zpívají společně s vámi. V tu chvíli víte, 
že jste mezi svými, že je vám dobře. 

No a již zmíněné sudetské kostely, tak to by vydalo na 
samostatné vyprávění. 
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12. Některé ze svých autorských skladeb věnuješ vysočinským kněžím – 
Josefu Toufarovi a Janu Bulovi. Proč? 

Jsou to lidé konkrétních jmen a tváří, kteří nesmějí být 
zapomenuti právě pro moře bezejmenných trpících obětí zrůdného 
komunistického režimu. Dvacáté století, kdy člověk přistál na měsíci, 
ale zároveň zprovoznil plynové komory nebo uranové lágry, musí 
zůstat neustále oživovanou pamětí, co v nás lidech dříme. Čeho jsme 
schopni. 

13. Píseň pro Chudobku – to je název jedné skladby z Vašeho alba Vlci. 
Co je tématem této skladby a co tě vedlo k jejímu napsání? 
 Chudobka z Orlických hor je stigmatizovaná Anna 
Bohuslava Tomanová z Klášterce nad Orlicí. Dívka bez vzdělání, 
pocházející z chudých poměrů doby a nehostinného podhůří. 
Upoutaná na lůžko nesla "při jednom" utrpení druhých, kteří byli na 
její přímluvu uzdraveni z neduhů. Prožil jsem s ní "duchovní 
setkání", jehož vyústěním bylo zřejmě uzdravení dvou osob. Podal 
jsem o tom svědectví v procesu jejího případného blahořečení. 
Každopádně neprohloupíte, když se vydáte na pouť k jejímu hrobu 
v Klášterci. Třeba na její přímluvu budete uzdraveni. Na kanále 
YouTube lze o Aničce najít zdařilý dokument, nebo také existuje 
stejnojmenná kniha z nakladatelství Flétna. Anička žila v létech 
1907-1957. 
14. V některém článku od Tebe jsem četl Tvé vyjádření, že: „Člověk bez 
kultury je jako zvířátko – jenom přijímá a vylučuje“. Co bys k této větě 
podotknul? 

Umění je dar Ducha Svatého. Malíř nemaluje obraz, sochař 
nehněte hlínu, skladatel neskládá hudbu. Jen se to skrze ně děje. Je 
nutné si to stále uvědomovat, s pokorou být za to vděčný a starat se 
dle možností o svoji duši tak, aby darující Duch mohl přijít do 
čistého prostředí. Kdysi mi tenhle dárce "pošeptal"- navštívím tě 
písní tehdy, až zkrotíš svoji netrpělivost, neklid. Je to dost osobní, ale 
neznám krásnější pocit než právě onu návštěvu Ducha. 
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15. Jsi také autorem několika básnických sbírek, ve kterých se dotýkáš 
různých témat. Mohl bys některou ze svých básnických sbírek krátce 
představit? 

Nejsem básník, jsem písmák. Taková pralesní liga. Básník je 
Zahradníček nebo Březina. Těmto bratřím nemohu ani podat tužku. 
Moje psaní je popisné. Je to křik o pomoc člověka trpícího 
environmetálním žalem střídajícím se s obdivem stvoření. Ale píšu 
rád, odvádí to myšlenky do míst, kde chci, aby byly ukotveny. 

16. Koncem října jsi přijal pozvání a byl milým hostem letošních 
Janovických podvečerů s lesnickou přednáškou o zakládání nových 
lesních porostů po kalamitě. Mluvil jsi zde také o jakési neurvalosti lidí, 
co se týče vztahu k půdě obecně. Proč si myslíš, že se mnozí takto chovají 
a kde podle Tebe hledat příčinu? 

Zkusím to otočit. Kdyby člověk žil podle mravního řádu 
(prosím nezaměňovat s usměrněným svědomím) nepotřeboval by 
armádu, policii, vězení, soudy, sociální systém atd. Láska a respekt 
ke Stvořiteli a stvořenému by nedovolil různé výkyvy, které si lidé 
způsobují sami svým rozhodnutím. Betonování krajiny, zábory 
zemědělské a lesní půdy, vyčerpaná země jsou důsledkem blahobytu, 
který je naší svobodnou vůlí, ale zároveň kruhem, ze kterého zřejmě 
nepůjde vystoupit jinak než bolestnou zkušeností. Přitom příroda má 
pro nás všeho dostatek a vše je koncipováno tak, aby člověk žil 
v rovnováze. Pracoval i užíval darů. Problém ovšem nastává, když 
člověku nestačí vykoupat se v řece a rybníku, ale musí někde vzít 
(z přírody) 50 000 korun aby si koupil bazén, nebo rovnou letenku na 
nějaké cizokrajné ostrovy. Nebo si na otočku vyrazí zalyžovat do 
Krkonoš, i když má za domem kopec. 

Neexistuje ekologie. Vše je ukryto ve skromnosti 
a minimalismu. Čím více zátěže vyhodí člověk z domu a srdce, tím 
více prostoru vznikne pro pokoj, radost a svobodu.  
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17. Co nejraději čteš? Mohl bys doporučit nějakou knihu, či knihy, které 
Tě zaujaly či nějakým způsobem posunuly? 

Čtu již jen poezii. Je v ní na malém prostoru vměstnán celý 
svět. Ale doporučuji přečíst dílo Anny Pammrové, vychovatelky 
malého Václava Havla, myslitelky, ekoložky a ženy s duší lesa. Je to 
naše krajanka. Žila do roku 1945 na samotě Havlov nedaleko Ždárce 
u Tišnova. Propojení s přírodou na pozadí citlivé duše jí dalo tušit, co 
se stane s člověkem, odpoutaným od mravního řádu. Člověk, stroj, 
nešťastná zotročená bytost pracující v noci, bez radosti a úžasu ze 
stvoření. 

18. Ještě zpátky k Listověji. Kolik máte na kontě vydaných CD a chystáte 
nějaké nové? 

Vyjmenuju je popořadě.  

Žalozpěv za krajinu, Čarosmutnění, demosnímek Březiny, 
Nová Úroda, Šlépěje nejbližší, Vlci, demosnímek Mezi nás prostřena 
je noc a těsně před natočením jsou Zhudebněné básně Jana 
Zahradníčka. 

19. Kdy a kde Vás v nejbližší době budeme moci slyšet? 
Na stránkách www.listovej.cz jsou veškeré informace 

o kapele, tedy i termíny koncertů. 

6. ledna 2022 v 19,15 hod. zahrajeme živý koncert na radiu 
Proglas a 18. září 2022 jsme rádi přijali pozvání do Velkých Janovic 
ke kapli Panny Marie Lurdské. 

Uspořádat náš koncert je úplně snadné. Stačí jediná elektrická 
zásuvka 230 V. 

20. Vaše koncerty často doprovázíš mluveným slovem. Závěrem tohoto 
rozhovoru bych Tě chtěl také poprosit o nějaké (nejlépe pozitivní) slovo 
či životní moudrost pro čtenáře Žárovky. 
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Nejsem moudrý, těžko vydoluji nějaké moudro. Pozitivním 
a nadějným spatřuji to, že se v každé situaci smíme svobodně 
rozhodnout pro roli Jidáše či Veroniky. Nebo alespoň v poslední 
chvíli říct spolu odsouzenému „Pane, ještě dnes bych s Tebou chtěl 
být v ráji“. 

/ptal se Karel Groulík/ 
 

Okénko pro děti 
Ahoj holky a kluci, 

již brzy nastane vánoční čas, proto jsem jako téma třetího 
Okénka vybrala NAROZENÍ JEŽÍŠE.  

Můžete si čekání na Vánoce zkrátit třeba křížovkou nebo 
hledáním rozdílů. 

/Marie Havířová/ 

Evangelium – Ježíšovo narození 

V době, kdy Maria s Josefem očekávali narození miminka, 
vydal tehdejší císař Augustus příkaz, aby se v celé říši provedlo 
sčítání lidí. Každý se musel vydat do města, ze kterého pocházela 
jeho rodina. A tak Josef s Marií opustili Nazaret a vydali se na 
náročnou cestu do města Betléma.  

Když po dlouhém a únavném putování dorazili za brány 
Betléma, všude bylo plno lidí a Josef marně hledal volné místo, kde 
by se mohli ubytovat. Procházeli městem, ale všechny hostince už 
byly obsazené. Ani u posledních dveří Josef nepochodil. Jediné, co 
mu hostinský mohl nabídnout, byla stáj pro dobytek za branami 
města. Josef s Marií se tam tedy vydali a konečně si mohli 
odpočinout. Marii nastala chvíle, kterou každým dnem očekávala – 
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porodila miminko a s Josefem mu dali jméno Ježíš – tak jak jí to 
v Nazaretě řekl anděl Gabriel. Maria děťátko zabalila do plínek 
a Josef mu připravil postýlku v jeslích vystlaných měkkým senem. 

Na pastvinách v okolí Betléma odpočívali u ohně pastýři 
a hlídali svá stáda ovcí. Najednou se kolem nich vše rozzářilo a před 
nimi se objevil anděl. Velmi se polekali, ale anděl jim hned řekl: 
„Nebojte se! Mám pro vás, i pro všechny lidi, radostnou zprávu. 
Dnes v noci se ve stáji u Betléma narodil Boží Syn!“ V tu chvíli se 
kolem něho objevili další andělé a všichni radostně zpívali: „Sláva 
na výsostech Bohu a na zemi pokoj všem lidem, kteří ho milují!“ 
(Podle Mt 1,18-25, Lk 2,1-20) 

 

Narodil se Kristus Pán, veselme se! 

V evangeliu jsme se dozvěděli, že se Panně Marii narodilo 
miminko. To miminko byl malý Ježíšek. O Vánocích tedy slavíme 
jeho narozeniny. Když má někdo narozeniny, dáváme mu dárek. 
Jaký dárek by Pána Ježíše nejvíce potěšil? Nepotřebuje nic, co se 
prodává za peníze, ale má radost, když děláme hezké věci.  

 

Zamyšlení: Co mám nejraději na Vánocích? 

Určitě máme rádi dárky, rozsvícený stromeček, dobroty 
k jídlu, to, jak mají všichni dobrou náladu, zpívání koled... Vánoce 
jsou tak krásné, že bychom bez nich asi nedokázali být. Ale 
nezapomněli jsme, co o Vánocích slavíme? Určitě ne, betlém 
v kostele nám všem připomíná, že slavíme Ježíšovo narození. 
Vánoce jsme dostali od Boha, abychom se radovali, a hlavně, 
abychom nezapomněli, že nám svého Syna poslal, aby nám vyřídil, 
že „je“ a čeká na nás, těší se na nás, a pořád, i teď, v tuto chvíli 
kraluje! 
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(Zdroje: https://deti.vira.cz/, http://www.kanan.cz/, 
https://hledejanajdi.cz, https://kc.biskupstvi.cz/) 
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Aforismy o víře 

Víra má přesahovat rozum – nikoli ho nahrazovat. 

Nejsilnější je víra – která odporuje rozumu. 

Za své přesvědčení jsou lidé schopni umírat, ale za svou víru – jsou 
schopni vraždit. 

Kdo ztratí svou víru, je pak schopen uvěřit čemukoliv. 

Nezapomínejme, že víra neznamená – všemu věřit, právě tak jako 
věda neznamená – všechno vědět. 

Věřícím lidem – se moc nevěří. 

Jeden jediný člověk, který v něco věří, se vyrovná „devadesáti-
devíti“, kteří mají pouze zájem. 

Fanatik je člověk, který věří všemu – co říká. 

Teprve znovunalezená víra – je ta pravá. 

Není víry bez pochybností, ani pochybnosti – bez víry. 

Víra je zbožné přání – touha je přání bezbožné. 

I nevěřící dostávají pokyny shora. 

Člověk je v životě tím, v co věří. 

Kdo snadno uvěří – dá se snadno i oklamat. 

Víra je azyl pro lidi – kteří už ničemu nevěří. 

Víra nás dělá v slabostech silnými, v chudobě bohatými a ve smrti 
živými. 

To byste nevěřili, čemu všemu jsou lidé schopni uvěřit. 

/V. Z./ 
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Svatý Martin 

Zbožný muž, nebo také Martin z Tours, žil ve 4. století a byl 
původně římským vojákem. Nežil tehdy spořádaným životem. 

Když se jednou vracel na koni zpátky do vojenského tábora, 
spatřil žebráka, který byl celý promrzlý. Martin mu věnoval polovinu 
svého pláště. Příští noc Martin spatřil Ježíše, který měl na sobě právě 
tu půlku jeho pláště. Později se Martin nechal pokřtít, odešel 
z armády a stal se poustevníkem. Proslavil se svou skromností 
a zbožností, mezi lidmi byl čím dál víc oblíbenějším a nakonec se 
stal biskupem. 

 Víte, jak se k Martinovi dostala husa? Podle pověsti se 
skromný poustevník Martin nechtěl stát biskupem, a když pro něj 
přišli, aby se biskupské volby zúčastnil, schoval se v husím chlívku. 
Husy ho ale prozradily svým kejháním. Skutečnost je ale prostší, 
pověst rozšířili mazaní obchodníci, kteří chtěli zvýšit prodej hus 
a právě v období svatého Martina, tak akorát na pekáč. Ať je to jak 
chce, husa, knedlo, zelo je na Martina skoro povinnost. 

Svatý Martin je patronem vinařů, kovářů, abstinentů a jiných 
profesí. Právě proto můžeme zahajovat nový ročník 
svatomartinského vína. Je to víno z podzimní sklizně. Na svatého 
Martina se také pečou koláče nebo plněné rohlíčky ve tvaru podkovy 
nebo také koláče zvané vandrovnice. Rohlíčky mají zajímavou 
historii. Církev vsadila Martinův svátek do doby slavnosti boha vína 
a opilství Baccka, který byl vyobrazován se dvěma růžky na hlavě, 
a tak pekaři začali péct pečivo, které se těmto bůžkům podobalo. Jiná 
pověst praví, že se koláčky – rohlíčky, vandrovnice, pekly podle 
tvaru podkovy Martinova koně. Také existuje pranostika, že: Martin 
přijede na bílém koni (11. 11.). V dnešní době a na našem území se 
tato pranostika málokdy vyplní. Když sněží, tak někde na horách. 
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Začátek zimy byl pro naše předky i začátkem těžkého období 
a každá příležitost, jak si ho zpestřit a zjemnit byla dobrá. Čeledínům 
a děvečkám skončila služba u sedláků a začátek zimy byl pro naše 
předky tvrdou zkouškou pro přežití zimy. I proto je svátek 
sv. Martina tak oblíbený. Slavnostní průvod, v jehož čele jede 
sv. Martin na bílém koni, je oblíben v Rakousku a v Německu. 
V poslední době se svatomartinské průvody, často spojené s trhem 
a ochutnávkou vína, pořádají i u nás. Svatý Martin také nechal nebo 
založil několik klášterů. 

Každý z nás je pozván k tomu, aby po vzoru Panny Marie 
nesl druhým Krista i Ducha svatého. 

 

Kde je láska a moudrost, 

tam není strach, 

ani nevědomost. 

Kde je trpělivost a pokora, 

tam není hněv ani rozčilování. 

Kde jsou chudoba s radostí, 

tam není ani žádostivost ani lakota. 
 

Sv. František z Assisi 
 

/Jimramovská farnice Františka Filipi/ 
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Z farní kroniky 

Léta Páně 1939 

Pohyb obyvatelstva v r. 1938. Narozeno 26 dětí, zemřelo 16 
osob, oddavek bylo 7. 

Exercicie v Dalečíně – Hegrově zotavovně – pokračovaly: 
celý leden a potom celý březen, vždy po 4-5 turnech za plného 
obsazení, zvláště z naší farnosti. 

V Jimramově konány v zimních měsících v Katol. domě 
vzděláv. besídky pro mládež i ostatní. Účast, bohužel, stále slabší. 
Zato křesť. cvičení na vesnicích (letos také v Sedlištích a v Ubušíně) 
byla dobře navštívena. 

Správcem hřbitova po Jos. Svobodovi a po něm Václ. 
Jindrovi jmenován Frant. Bárta, kovář a kostel. hospodář jehož 
přičiněním proveden v květnu a v červnu soupis všech hrobů 
a založena kniha hrobů, plánek hřbitova a účetní deník poplatků za 
hrobová místa. Všechny hroby opatřeny kovovými číslicemi pro 
evidenci podle knihy hrobů. 

5. července konán poslední průvod na Vítochov a tam po 
službách Božích tábor katol. mládeže za hojné účasti. Týž den bylo 
v Brně vysvěceno 32 novokněží. Vivant sequentes! 

Během roků 1936–1939 projednán a proveden prodej 
obročního pozemku čp. 199, ležícího u silnice z Jimramova 
k Borovnici – za účelem stavby obytných domků (vilek) těmto 
uchazečům: prof. Dr. Bedrna z Hradce Králové (1. staveb. místo od 
Borovnice), Jan Tušla, Frant. Mach (místo výměny za pozemek 
kaple sv. Barbory v Jimramově), Tušlová Anna, Pulgret Josef, 
Zajíček z Orlové. Podrobnosti zapsány v knize protokolů správy 
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kostel. jmění v Jimramově z let 1936–1939. Za stržené obnosy 
zakoupen sousedící pozemek Jaroslava Karase v Sítinách za účelem 
založení obročního sadu, jakož i rozšíření obroční louky u potoka; 
jakož i přikoupení sousedící louky (6 mír) a lesa (3 míry) směrem ke 
Strachujovu od p. Jana Čermáka, rolníka v Jimramově č. 25 (vedle 
naší fary). 

Započato s plány na opravu silnice z Poličky do Jimramova 
s postavením nového mostu u Krausova mlýna – a na zbudování 
kanalizace. Všechny tyto plány však překazila nebo na mnoho let 
odsunula II. světová válka, která vypukla 15. března 1939 obsazením 
Polska německou armádou! 

Pane, smiluj se nad námi! 

/Z farní kroniky doslovně – i s chybami… přepsala Jana Novotná/ 

 

 

 

 

 

 

Uzávěrka další ŽÁROVKY č. 50 je 15. března 2022 
 

Téma: Synoda o synodalitě 

 aneb jak prohloubit život farního společenství 
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